
اقتصادی 6

تعداد چک های برگشتی کم شد، 
مبلغ ها زیاد

گروه اقتصادی - آمار بانک مرکزی درباره چک های برگشتی در ششمین 
ماه امسال نشان می دهد که در این ماه معادل ۷۰۹ هزار فقره چک برگشت خورده 
کــه از نظــر تعداد معادل ۴.۴ درصد کاهــش و از نظر مبلغ نیز به میزان ۵ درصد 

افزایش داشته است.
تازه ترین آماری که بانک مرکزی از جریان مبادلات چک منتشر کرده است، 
نشان می دهد که در شهریور سال جاری حدود ۷.۳ میلیون فقره چک به ارزش 
حدود ۲۴۹ هزار و ۹۰۰ میلیارد تومان مبادله شده که از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب 
۵.۵ و ۲۳.۵ درصد افزایش یافته است. از سوی دیگر، حدود ۶.۶ میلیون فقره به 
ارزش ۲۱۸ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان از چک های مبادله ای وصول شده است که 
از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب ۶.۷ و ۲۶.۷ درصد افزایش دارد.  در کنار چک های 
وصولی معادل ۷۰۹ هزار فقره چک برگشت خورده که از نظر تعداد، چک های 
برگشتی در مقایسه با ماه قبل به ترتیب ۴.۴ درصد کاهش و از نظر مبلغ نیز پنج 

درصد افزایش داشته است.
همچنین در این مدت، در استان تهران حدود ۲.۲ میلیون فقره چک به ارزش 
بالغ بر ۱۲۷ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان مبادله شده که بیانگر صدرنشینی استان تهران 
در مبادله چک در سطح کشور است. چک های وصول شده در تهران حدود دو 
میلیون فقره به ارزش حدود ۱۱۲ هزار و ۹۰۰ میلیارد تومان و چک های برگشتی 
معــادل ۱۹۷ هزار فقره بــه ارزش بیش از ۱۴ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان گزارش 
شده است. علاوه بر این در شهریور ماه، در کل کشور معادل ۶۸۶ هـــزار فقـره 
چـک بـه ارزش حدود ۳۰ هـزار و ۲۰۰ میلیـارد تومان به دلایل کسری یـا فقـدان 
موجـودی برگشـت خورده است که از نظر تعداد و ارزش ۹۶.۷ و ۹۶.۱ درصد از 

کل چک های برگشتی به دلایل کسری یا فقدان موجودی بوده است.     
از سوی دیگر، در استان تهران معادل ۱۸۹ هزار فقره چک به ارزش حدود 
۱۴ هزار میلیارد تومان به دلایل کسری یا فقدان موجودی برگشت داده شده که در 
استان تهران از نظر تعداد ۹۵.۹ درصد و از نظر مبلغ ۹۵.۵ درصد از کل چک های 

برگشتی به دلایل کسری یا فقدان موجودی بوده است.    

ترفع  اقتصــادی -امین  گروه 
درباره راه انــدازی کریدور اقتصادی 
چین- پاکستان )CPEC( و اثرگذاری 
آن بر ســایر کشورهای منطقه به ویژه 
بر چابهار و بندر شــهید بهشتی اظهار 
داشــت: در ابتدا بایــد به این موضوع 
توجه داشــته باشــیم که حمل و نقل 
یکی از شــئون اقتصاد اســت. کشور 
 BRI چیــن پس از اینکه پروژه ابتکار
)کمربند و جاده( را مطرح کرد به دنبال 
آن چند کریدور اقتصادی هم تعریف 
شــد که این کریدورهــای اقتصادی 
ماننــد قلاب هایی عمل می کنند که به 
توسعه اقتصادی چین فراتر از مرزهای 

جغرافیایی خود کمک خواهد کرد.
ایــن  از  یکــی  افــزود:  وی 
کریدورهای اقتصادی مســیر چین- 
پاکستان است، دیگری مسیری است 
که از روســیه می گــذرد و همچنین  
مســیر دیگر آســیای مرکزی تعریف 
شــده که و از ایران مــی گذرد. چین 
تمام این مسیرها را به عنوان مجموعه 
کریدورهای اقتصادی در قالب پروژه 

BRI تعریف کرده است.
مدیــرکل تجــاری ســازی و 
تشــکل های وزارت راه و شهرسازی 
با تاکید بر اینکه ســرمایه گذاری چین 
در پاکســتان تنهــا در بخش حمل و 
نقل نیســت و در تمام شئون اقتصادی 
پاکستان در حال سرمایه گذاری است، 
گفت: چین ســرمایه گذاری در حوزه 
انرژی، زیرســاخت های اقتصادی و 
تولید در پاکستان را آغاز کرده است و 
ساخت بندر گودار جزئی از برنامه های 

چین در این کشور است.  
ترفــع تاکید کرد: مســیر چین- 

پاکســتان یــک کریــدور اقتصادی 
اســت حال اینکه در ایــران کریدور 
اقتصادی نداریم کــه بخواهیم با این 
مســیر مورد مقایسه قرار دهیم . ایران 
دارای مسیرهای حمل و نقلی است که 
تمام آنها ویژگی کریدور را ندارند. هر 
چند مســیر حمل و نقلی از چابهار به 
افغانســتان یا به سمت شمال تعریف 
شده اند اما کریدور ترانزیتی به معنای 
مجموعــه ای از مســیرها، فرایندها، 
مقــررات تجــاری و ضوابط تجاری 
بین چند کشــور است که به تمام این 

مجموعه کریدور گفته می شود.   
وی با بیــان اینکه انتظارات ما از 
کریدور به تعریفی نازل از مسیر حمل 
و نقلی شده اظهار داشت: مسیر حمل 
و نقلــی چابهار با کریــدور اقتصادی 
چین – پاکستان ماهیت یکسان ندارند 
چراکه مسیر اقتصادی چین -پاکستان 

بسیار توسعه یافته تر است.  
دبیر شورای ســاماندهی مبادی 
ورودی و خروجــی کشــور بــا بیان 
اینکــه باید باور و انتظــار خودمان را 
از موضوعات مربــوط به کریدورها 
تغییر دهیــم، ادامه داد: انتظارات ما در 
مشــارکت با سایر کشورها باید به این 
ســمت تغییر کند که در نتیجه حمل 
و نقل توســعه اقتصادی در کشورمان 
ایجاد شــود. این هدف زمانی محقق 
می شــود که بتوانیم موانــع تجای و 
تبادلات مالی را برطرف سازیم. در این 
شرایط است که از مسیر حمل و نقل و 
ترانزیت، توسعه پایدار ایجاد می شود. 
در این شرایط است که جابه جایی بار 
از بندر چابهار به ظرفیت اســمی خود 
می رسد یعنی باید از تمام ظرفیت ۸.۵ 

میلیون تن بندر شــهید بهشتی استفاده 
شود و در این صورت است که اقتصاد 
چابهــار و فراتــر از آن، منطقه مکران 

متحول می شود.
ترفع در پاســخ به این سوال که 
آیا بدون رفع تحریم ها و پیوســتن به 

پیمان هایی مانند شانگهای می توان این 
اهداف را عملیاتی کرد، گفت: تا زمانی 
که بــا محدودیت هایی مانند تبادلات 
مالی و ... مواجه هستیم،  کشورمان پر 
ریسک محسوب می شود. ترانزیت به 
معنــای حداقلی آن یعنی یک تاجری 

در یک کشــوری تصمیم می گیرد که 
باری را با عبور از مسیر ایران به کشور 
مقصد برساند. در این پروسه هیچ یک 
از عوامل نه تجار) خریدار و فروشنده( 
ایرانی نیســتند و چند فاکتور حائز از 
جمله زمان، هزینه و امنیت بسیار حائز 

اهمیت است. تجار باید اطمینان خاطر 
داشته باشــد که بار با حداقل ریسک 
به مقصد می رســد،  حال اینکه ناشی 
از تحریم ها بنادر و خطوط کشتیرانی 
ایران تحت تاثیر قرار گرفته اند از این رو 
هزینه ارسال بار به بنادر ایران افزایش 
یافتــه در نتیجه مزایــای رقابتی ایران 

کاهش پیدا کرده است.
وی بــا تاکید بر اینکه تجارت به 
بســتر کم تنش نیاز دارد،  افزود: تاجر 
بین المللی در پروسه ترانزیت بار خود 
باید از مسیر اطمینان خاطر داشته باشد 
و اساسا معنای امنیت این است که یک 
بیمه بین المللی بار کشتی یا کامیون را 
از مبدا تا مقصد پوشــش دهد که فعلا 

ایران این مزیت محروم است.
مدیــر کل تجــاری ســازی و 

تشــکل های وزارت راه و شهرسازی 
ادامــه داد: در حــال حاضر بــا اکثر 
شــانگهای  عضــو  کشــورهای 
توافقنامه های داریم و با بسیاری از این 
کشورها در سازمان اکو پشرفت هایی 
در زمینه اسناد داریم و در بحث کریدور 
شمال -جنوب با اکثریت این کشورها 
در یک چارچوب همکاری می کنیم اما 
هر چه که بتوان موانع موجود از جمله 
تحریم هــا را برطرف کــرد در بخش 
حمل و نقل بین المللی مشکلات کمتر 
و در نتیجه ظرفیت ها بیشــتر می شود. 

ایــن عوامل در نهایــت منجر به این 
خواهد شــد که چسبندگی اقتصادی 
بیشتر شــود در این صورت تجارت 

بین المللی افزایش می یابد.  
ترفع درباره گرایش افغانستان به 
پاکستان با راه اندازی کریدور اقتصادی 
)CPEC( اظهار داشت: دولت مستقر 
در افغانستان تغییر کرده و هنوز کسی 
نمی تواند گرایشات طالبان را پیش بینی 
کند و مواضع افغانستان جدید شفاف 
نیســت. حتما طالبــان قرابت هایی با 
پاکســتان دارد اما آیا  ایــن قرابت ها 
باعث می شــود که به طــور کامل به 
سمت پاکســتان روی آورد؟ باید دید 

سمت و سوی افغانستان کجاست ؟
وی گفت: با نگاهی به کشورهای 
شرق چین، می بینیم که زیرساخت های 

اقتصادی و اســتراتژیک آنها در حال 
توســعه روابط با چین اســت و چین 
حتی در شــمال افریقا هــم در حال 
ســرمایه گذاری است بنابراین درباره 
کریــدور اقتصادی چین- پاکســتان 
موضوع اصلی رقابت با ایران نیســت 
بلکــه موضوع مهم منافع توســعه ای 
چین است. موضوع این است که چین 
می خواهد مرزهای سیاسی و اقتصادی 
خود را فراتــر از مرزهای جغرافیایی 

ببرد و گسترش دهد.
مدیــر کل تجــاری ســازی و 

تشکل های وزارت راه و شهرسازی با 
اشــاره به ورود چین به پروژه زنجیره 
مروارید ادامه داد: با توجه به نظریه های 
ژئوپولوتیکــی مانند زنجیره مروادید، 
زنجیره ای از بنادر در دنیا وجود دارند 
که چین در حال سرمایه گذاری در این 
بنادر است تا منافع سیاسی، اقتصادی 
و نظامی خــود را در این بنادر توزیع 
کند بنابراین موضوع  فقط بندر گوادر 
و  حمل و نقل نیســت و موضوعات 
بســیار کلان تر و بزرگ تــری از یک 
مســیر در میان است.  ترفع تاکید کرد: 
اما موضوع مهم این است که باید دید 
ایران چطــور می تواند در این عرصه 
و جریان رقابــت ترانزیتی ورود کند. 
کاملا طبیعی اســت که هــر کدام از 
کشورهای منطقه خلیج فارس عملان 

و هنــد ظرفیت های بنــدری خود را 
ارتقا دهند و اینکه کشورهای همسایه 
در حال توســعه  بنادر خود هستند به 
این معنا نیست که  بنادر ایران از انتفاع 
ســاقط می شوند. باید توجه داشت که 
بندر چابهار فقط برای افغانستان و هند 
ساخته نشــده، اساسا چابهار پشتیبان 
محور شرق کشور محسوب می شود و 
موتور محرکه برای شرق کشور است 
و دروازه ای برای ترانزیت به ســمت 
آسیای مرکزی بوده که این حوزه فقط 

افغانستان نیست.

گــروه اقتصــادی - در حالی 
کــه در ماه های گذشــته قیمت بلیت 
هواپیما دستخوش تغییرات و افزایش 
خودسرانه از سوی ایرلاین ها شد و تا 
کنون بلاتکلیف مانده است، اظهارات 
حدیدی از سوی مسئولان مطرح شد 

که ابهام را در این باره بیشتر می کند.
از تیر ماه امســال شــرکت های 
هواپیمایــی قیمت بلیــت پروازهای 
داخلی را تا بیش از ۳۰ درصد افزایش 
دادنــد در حالی که آن ها هیچ مجوزی 
برای این اقدام خود نداشتند و تا کنون 
نیز توضیحی به رسانه ها و مردم بابت 
این تصمیــم  خودسرانه شــان اعلام 

نکردند.
البتــه در این مــدت اظهارات 

بسیاری از ســوی مسئولان از محمد 
اسلامی- وزیر سابق راه و شهرسازی 
تا روسای قبلی و کنونی و دیگر مدیران 
سازمان هواپیمایی کشــوری درباره 
غیرقانونــی بودن این اقدام ایرلاین ها، 
عواقــب این تصمیم و هشــدارهای 
متعدد به شــرکت های متخلف برای 
بازگردانــدن قیمت بــه نرخ مصوب 
آبان ماه ســال گذشــته مطرح شد اما 
هیچ تغییری در آشفته بازار پروازهای 

داخلی رخ نداد.
حتی شــورای عالی هواپیمایی 
کشــوری چندین جلســه با حضور 
وزیر ســابق راه و شهرسازی، سازمان 
هواپیمایــی کشــوری و نمایندگان 
ایرلاین ها برگزار کرد  که همه آن ها بی 

نتیجــه ماند و تعیین تکلیف نهایی در 
این نشست ها به آینده ای موکول شد که 
گویا تا کنون زمانش فرا نرسیده است.

حــالا و بــا روی کار آمدن وزیر 
جدیــد راه و شهرســازی هــم خبر 
حدیــدی در این باره نشــده اما روز 
گذشــته اظهاراتــی مطرح شــد که 
ابهاماتی دربــاره قیمت بلیت هواپیما 
به وجود آورد. رســتم قاسمی –وزیر 
راه و شهرســازی- در حاشیه مراسم 
تودیع و معارفه مدیرعامل شرکت راه 
آهن جمهوری اسلامی ایران در پاسخ 
به ســوالی مبنی بر اینکه چرا تاکنون 

تکلیف قیمت بلیت هواپیما مشخص 
نشــده است و ایرلاین ها بدون داشتن 
مصوبه و اختیار قانونی اقدام به افزایش 
نرخ پروازهای داخلی کرده اند؟ اظهار 
کرد: قیمــت بلیت هواپیمــا به دلیل 
رعایت پروتکل های بهداشتی به ویژه 
محدودیت پذیرش ۶۰ درصدی مسافر 
در پروازهای داخلی افزایش یافته بود 
که امیدواریم با بهبود شرایط کشور از 
نظر شــیوع ویروس کرونا و برداشته 
شــدن این محدودیت بتوانیم قیمت 

بلیت هواپیما را تعدیل کنیم.
محدودیــت ۶۰  افــزود:  وی 

درصدی پذیرش مســافر در ناوگان 
حمــل و نقــل عمومی بر اســاس 
مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا اتفاق 
افتاده اســت که هم اکنون در جلسات 
ستاد ملی مقابله با کرونا در حال بحث 
و بررسی برای اعمال تغییرات در این 

پروتکل ها هستیم.
اما ساعتی بعد اطلاعیه ای از سوی 
سازمان هواپیمایی کشوری منتشر شد. 
این ســازمان در اطلاعیه خود اینگونه 
به مســاله قیمت بلیت هواپیما اشاره 
کرد کــه »هرگونه تخطــی از اجرای 
مصوبات، ابلاغیه ها و دستورالعمل ها 

و ســهل انگاری در این رابطه تخلف 
محسوب شده و شــرکت هایی که از 
اجرای ایــن مقررات خودداری کنند، 
این ســازمان نســبت به مجوزهای 
پروازی آن شرکت ها اقدام خواهدکرد.

همچنیــن ســازمان هواپیمایی 
کشوری هیچ تصمیمی برای افزایش 
قیمت بلیت هواپیما در دستور کار خود 
ندارد و شرکت های هواپیمایی موظفند 
در خصــوص نرخ بلیــت هواپیما، 
براســاس تصمیمات اتخاذ شــده در 
آخرین جلسه شورای عالی هواپیمایی 
عمل کنند و فروش بالاتر از سقف نرخ 

تعیین شــده در جلسه مذکور، تخلف 
محسوب می شود.«

در حالــی به این نکته دراطلاعیه 
تاکید شده بود که »هیچ تصمیمی برای 
افزایش قیمت بلیت هواپیما نداریم« که 
رستم قاسمی ساعتی قبل از آن گفته بود 
که اگر محدودیت هایی مانند پذیرش 
۶۰ درصــدی مســافر در پروازهای 
داخلی برداشــته شــود، قیمت بلیت 

هواپیما کاهش پیدا خواهد کرد.
البته ســازمان هواپیمایی در این 
اطلاعیه به این مســاله هم اشاره کرده 
بود که باید نرخ ها بالاتر از سقف تعیین 
شده نباشد اما طی ماه های گذشته هیچ 
کدام از ایرلاین ها نرخ نامه تعیین شده 
مصوب موجود را که به آبان ماه ســال 

گذشــته بر می گردد و امسال تنها کف 
قیمتــی از دامنه مصوب حذف شــد، 
رعایت نمی کنند و بر همین اســاس 
مشــخص نیست قرار اســت دقیقا با 
کدام شرکت هواپیمایی برخورد شود؟

در روزهــا و هفته هــای آتی و 
با تصمیم ســتاد ملی مقابلــه با کرونا 
برای حــذف تدریجی و هوشــمند 
محدودیت های کرونایــی، باید دید 
تکلیف رییس جدید سازمان هواپیمایی 
کی مشخص خواهد شد و گزینه اصلی 
احتمالی کی بر میز ریاست تکیه خواهد 
زد و از سوی دیگر باید منتظر ماند دید 
مســئول جدید بالاخره چگونه و کی 
تکلیف قیمت بلیت هواپیما را روشن 

می کند.

مدیرکل تجاری سازی و تشکل های وزارت راه:

هزینه ارسال بار به بنادر ایران 
افزایش یافته است

گروه اقتصادی - به نظر می رسد 
بی میلی بانکها در پرداخت تســهیلات 
ساخت مسکن در سال جاری نیز دیده 
می شود؛ تا جایی که صدای نمایندگان 
مجلس درآمد. این در حالی اســت که 
مطابــق قانون بودجه ۱۴۰۰ بانکها باید 
وامهای ۲۰ ساله به حوزه ساخت و ساز 

پرداخت کنند.
با گذشت حدود هفت ماه از سال 
جاری ظاهرا هنــوز بانکها به تکلیف 
خود در ارایه انواع تســهیلات ساخت 
و نوسازی مسکن مطابق قانون بودجه 
۱۴۰۰ عمــل نمی کننــد تــا جایی که 
نمایندگان مجلس در نامه ای به صالح 
آبادی ـ رییس کل بانک مرکزی ـ ضمن 
اشاره به عدم اجرای کامل و صحیح جزء 
۱۰ از بنــد الف تبصره ۱۸ قانون بودجه 
سال ۱۴۰۰ خواستار پیگیری و نظارت 

جدی بر این موضوع شدند.
طبق جزء ۱۰ از بند الف تبصره ۱۸ 
قانون بودجه ســال ۱۴۰۰ کلیه بانک ها 
و مؤسسات اعتباری غیربانکی موظفند 
برای احــداث و نوســازی چهارصد 
هزار واحد مســکن روستایی و شهری 
در شهرهای کمتر از بیست و پنج هزار 
نفر جمعیت و هشــتصد هــزار واحد 
مســکن شــهری )با اولویت محلات 
و مناطق محروم( نســبت به پرداخت 
ســه میلیون و ششــصد هزار میلیارد 
ریــال   )۳.۶۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰(

تسهیلات ساخت مسکن )معادل بیست 
درصد )۲۰%( تسهیلات نظام بانکی( به 

افراد واجد شرایط اقدام نمایند.
بــا توجه به این بخــش از قانون 
بودجــه ۱۴۰۰ به هر واحد مســکونی 
۳۰۰ میلیون تومان تسهیلات اختصاص 
می یابد. این در حالی اســت که شورای 
پول و اعتبار از اوایل خردادماه امســال 
بانکها را مکلف به پرداخت تسهیلات 
ساخت تا سقف ۲۵۰ میلیون تومان برای 
مسکن شهری و ۱۰۰ میلیون تومان برای 
مسکن روستایی کرد. یعنی اگر به تمامی 
۱.۲ میلیون واحد تکلیفی، وام پرداخت 
شــود مبلغ کل تســهیلات ۲۴۰ هزار 
میلیارد تومان خواهد شد؛ در حالی که 
قانونگذار بانکها را مکلف به پرداخت 

۳۶۰ هزار میلیارد تومان کرده است.
البته اواخر فروردین امسال محمود 
شایان ـ مدیرعامل بانک مسکن ـ اعلام 
کرد که ســقف وام ساخت مسکن در 
تهران و کلانشــهرها برای آن دسته از 
انبوه ســازانی کــه از فناوریهای نوین 
استفاده کنند ۴۵۰ میلیون تومان خواهد 
بود. اما ســوال این است که مگر چند 
واحد مسکونی توسط انبوه سازان مطابق 

فناوریهای نوین احداث می شود؟
در ســالهای اخیر از سوی فعالان 

صنعت ساختمان همواره بر تعهد بانکها 
بــه پرداخت ۲۰ درصد از تســهیلات 
خود به بخش مســکن تاکید شــده اما 
گفته می شــود به دلیــل طولانی بودن 
دوره بازپرداخــت وامهای مســکن، 
بانکهــا تمایلی به این نوع تســهیلات 
نشــان نمی دهند و حداکثــر ۵ درصد 
از وامهــای خود را به بخش مســکن 
اختصاص می دهند. واضح اســت که 
در ســال جاری نیــز ظرفیت احداث 
۱.۲ میلیون واحد مســکونی در کشور 
وجود ندارد. کل میزان ســاخت و ساز 
کشــور در ۹ ماهه ابتدای سال ۱۳۹۹ بر 
اســاس پروانه های صادره ۳۵۳ هزار و 
۴۰۷ واحد بوده که آمار زمستان ۱۳۹۹ 
هنوز اعلام نشده اما اگر در زمستان نیز 
بــرای حدود ۱۰۰ هــزار واحد پروانه 
صادر شده باشد کل واحدهای احداثی 
در سال گذشته حدود ۴۵۰ هزار واحد 
بوده است. شواهد و قرائن حاکی از آن 
اســت که ساخت و ساز در سال ۱۴۰۰ 
نسبت به سال گذشته کاهش یافته و در 
شهر تهران ۱۸ درصد نسبت به سال قبل 

افت کرده است.
با این اوصاف احتمالا در شــش 
ماهه نخســت ســال جاری بانکها در 
بهترین حالت به حدود یک سوم تعهد 

خود درخصوص پرداخت تسهیلات 
ســاخت مســکن عمل کرده اند؛ تازه 
اگر همه واحدهای در حال ســاخت از 
تسهیلات استفاده کرده باشند که طبیعتا 
به طور کامل این موضوع محقق نشده 
اســت. فرشید پورحاجت ـ دبیر کانون 
انبوه ســازان ـ می گوید: تنها راه تامین 
مسکن کشور به کارگیری توان بخش 
خصوصی است و دولت توانایی ساخت 
و ساز ندارد. اما بخش خصوصی با انواع 
و اقسام موانع و مشکلات درگیر است. 
برای یک اســتعلام ساده حدود دو ماه 
وقت سازنده را می گیرند. دستگاههای 
خدمات رسان نیز هزینه های سنگینی را 
مطالبــه و هر از گاهی  خدمات خود را 
قطع می کنند. سیستم بانکی هم که قرار 
اســت ۲۰ درصد تسهیلات خود را به 
حوزه مسکن اختصاص دهد هیچگونه 
رغبتی برای پرداخت این نوع وام ندارد و 
تنها بانک مسکن به پرداخت تسهیلات 
مسکن می پردازد که به هیچ عنوان منابع 

آن پاسخگوی این بخش نیست.
به گفته پورحاجت، سیستم بانکی 
باید حدود دو برابر مبالغ واریزی از سوی 
متقاضیان، منابع به ساخت پروژه های 
مسکونی اختصاص دهد. این در حالی 
اســت که کل وامی که تا کنون از طریق 

بانک مسکن برای پروژه های اقدام ملی 
اختصاص یافته یک سی و پنجم رقمی 

است که متقاضیان واریز کرده اند.
شــرایط فعلی حاکی از آن است 
جــای خالی بانکها در پروژه اقدام ملی 
که حالا به جهش تولید و تامین مسکن 
وصل خواهد شــد احساس می شود. 
تســهیلات مسکن ملی به ۲۵۰ میلیون 
تومان افزایش یافته که اگر مشــکلات 
اولیه همچون دریافت پروانه ساختمانی 
از سوی شــهرداری ها اجازه پیشرفت 
کارها را بدهد و تســهیلات هم به داد 
پروژه برسد با ۲۵۰ میلیون تومان می توان 
طرح را به مرحله مناســبی از پیشرفت 
رساند. اما احتمالا با این رویه تسهیلات 
بانکی حکم نوشــدارو بعــد از مرگ 
ســهراب را در پروژه مسکن ملی ایفا 

خواهد کرد.
تا اواســط شهریورماه طبق اعلام 

بانک مســکن از ۸۶۴۰ میلیارد تومان 
آورده متقاضیــان ۲۸۴۰ میلیارد تومان 
آن برای احداث پروژه های طرح اقدام 
ملی مسکن به حساب سازندگان واریز 
شده و ۲۴۴ میلیارد تومان نیز تسهیلات 
بانکی بوده که هیچ تناسبی با مقدار آورده 

متقاضیان ندارد.
رکود ســاخت و ســاز ناشی از 
کاهــش تــوان متقاضیــان مصرفی و 
شــکل اجرایی نگرفتن قانون جهش 
تولید و تامین مســکن تا کنون به نوعی 
عملکرد ضعیف بانکها در بخش مسکن 
را توجیه می کند اما اگر قرار باشد طبق 
قانون جهش تولید و تامین مســکن که 
ثبت نام آن از فردا شــروع خواهد شد 
ســالیانه یک میلیون واحد مســکونی 
احداث شود، بانکها دیگر نمی توانند از 
زیر بار پرداخت وامهای حوزه مسکن 

شانه خالی کنند.

گروه اقتصادی -مدیرکل غله 
و خدمات بازرگانی هرمزگان گفت: 
از ابتدای ســال تاکنون ۱۲۶ هزار تن 
برنج به مجتمع بندری شهید رجایی 

بندرعباس وارد شده است.
مسعود دشــوارگر با بیان اینکه 
از ایــن میــزان تا کنــون ۱۰۷ هزار 
تن برنج از ایــن بندر ترخیص و به 
سراسر کشور فرســتاده شده است، 
افــزود: اکنون حــدود ۲۰ هزار تن 
برنج در انبارهای بندر شهید رجایی 
بندرعباس در حال ترخیص و ارسال 

به مناطق مختلف کشور است.
وی با اشاره به اینکه این برنج ها 
در کوتاهتریــن زمان بــه انبارهای 
استراتژیک کالاهای کشور فرستاده 

می شود، خاطرنشــان کرد: در حال 
حاضر نیز یک کشتی حامل ۳۰ هزار 
تن روغــن خام خوراکــی در بندر 
شهیدرجایی بندرعباس پهلو گرفته 

و محموله آن در حال تخلیه است.
مدیــرکل غلــه و خدمــات 
بازرگانــی هرمزگان با بیــان اینکه 
تخلیه این کشــتی تا چهار روز آینده 
به پایان می رسد، تصریح کرد: روزانه 
روغن خــام خوراکی با تانکر به ۳۵ 
کارخانه فرآوری روغن در سراســر 

کشور ارسال می شود.
مدیــرکل غلــه و خدمــات 
بازرگانی اســتان هرمــزگان اضافه 
کــرد: از ابتدای ســال تاکنون ۴۶۰ 
هزار تــن روغن خام خوراکی با ۱۵ 

فروند کشتی به این بندر وارد شده که 
۳۱۰ هزار تن آن ترخیص شده است.
وی با اشــاره به اینکه ۱۰ کشتی 
حامل کالای اساســی نیز تا دو هفته 

آینده به مجتمع بندری شهیدرجایی 
بندرعباس وارد شــده است، عنوان 
کرد: همــه امکانات و تجهیزات این 
بندر برای ترخیص ســریع کالاهای 

اساسی فراهم شده است.
دشوارگر با بیان اینکه کالاهای 
اساســی به صورت ۲۴ ســاعته از 
طریق ریلــی و کامیون به سراســر 
کشــور فرستاده می شود، اظهار کرد: 
در ۶ ماه نخســت امسال بیش از یک 
میلیون و ۵۵۶ هزار تن کالای اساسی 
به بندر شهیدرجایی بندرعباس وارد 

شده است.
این مقام مســئول با اشــاره به 
اینکه روغن نباتی، برنج، شکر، گندم 
و نهاده هــای دامی از جمله کالاهای 
اساســی است که این بندر وارد شده 
اســت، بیان کرد: بندر شهیدرجایی 
بندرعبــاس رتبه دوم واردات کالای 

اساسی در کشور را دارد.

-رییــس  اقتصــادی  گــروه 
سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
بندرعباس گفت: طی شش ماهه اول 
امســال بالغ بر ۵۶۰ تن زباله عفونی 
از سطح شهر بندرعباس جمع اوری 

شده است.
پوریا دروار با اعلام اینکه فراگیر 
شــدن ویروس کرونا باعث شده تا 
میــزان زباله های عفونی نســبت به 
گذشــته افزایش چشمگیری داشته 
باشــد، افزود: بــا توجه به ضرورت 
حفظ ســلامت جامعه و شهروندان، 
جمــع اوری زباله هــای عفونی با 
رعایت شــیوه نامه های بهداشــتی 
جمــع اوری و دفــع می شــوند تا 

سلامت جامعه با مخاطرات احتمالی 
مواجع نشود.

وی ادامــه داد: همــه مراکــز 
درمانی، بیمارستانها و مطب پزشکان 
تحت پوشش جمع آوری زباله های 
عفونی قرار گرفته اند تا در این شرایط 
حســاس کرونایی همــه زباله ها به 

موقع جمع اوری و دفع شود.
رییس سازمان مدیریت پسماند 
شــهرداری بندرعباس بــا تاکید بر 
اینکه دفع به موقع و همراه با شــیوه 
نامه های بهداشــتی این زباله ها می 
تواند از گســترش ویــروس کرونا 
جلوگیــری کند، خاطرنشــان کرد: 
در صورت بــروز هزگونه تخلف از 

ســوی مراکز درمانی، بیمارستانها و 
مطب پزشکان، با انان برخورد قانونی 

می شود.
دروار یــاداور شــد: زباله های 
عفونی جمع اوری شــده تحت نظر 
کارشناسان این ســازمان در سایت 
تل سیاه دفع می شوند که تنها سایت 
و محــل دفــن زباله هــای عفونی 
بندرعباس است. وی از جمع آوری  
بیــش از ۵۶۰ تن زبالــه عفونی طی 
شــش ماهه گذشته خبر داد و افزود: 
شــهروندان می تواننــد در صورت 
مشاهده هرگونه تخلف در دفع غیر 
قانونی زباله های عفونی مراتب را به 

سازمان پسماند اطلاع دهند.

انتقاد به خلاء تسهیلات در بخش ساخت وساز؛

هفت ماه گذشت؛ بانکها به روی خودشان نیاوردند!

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی هرمزگان:

۱۰ کشتی حامل کالای اساسی تا دو هفته آینده وارد بندرشهیدرجایی می شود
رییس سازمان مدیریت پسماند شهرداری بندرعباس:

افزایش چشمگیر زباله های عفونی پس از
 شیوع کرونا

مدیرکل تجاری سازی و تشکل های وزارت راه اظهار داشت: تجار باید اطمینان خاطر داشته باشد که بار 
با حداقل ریسک به مقصد می رسد،  حال اینکه بنادر و خطوط کشتیرانی ایران تحت تاثیر تحریم ها قرار گرفته اند از این 

رو هزینه ارسال بار به بنادر ایران افزایش یافته در نتیجه مزایای رقابتی ایران کاهش پیدا کرده است.

بــا توجه به نظریه هــای ژئوپولوتیکــی مانند زنجیــره مروادید، زنجیــره ای از بنادر در 
دنیــا وجود دارنــد که چین در حال ســرمایه گذاری در این بنادر اســت تا منافع سیاســی، 
اقتصــادی و نظامــی خــود را در این بنادر توزیع کنــد بنابراین موضوع  فقــط بندر گوادر 
و  حمل و نقل نیســت و موضوعات بســیار کلان تر و بزرگ تری از یک مســیر در میان است.  

یک بام و دوهوا درباره قیمت بلیت هواپیما
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